
 

 

 

Број:01,02,03,/11-05-1-309/15 

Сарајево, 21. 12. 2015. године. 

 

 

ИИЗВЈЕШТАЈ 

о годишњем засједању Скупштине Парламентарне димензије Централноевропске 

иницијативе одржане у Скопљу (Македонија) 

9 - 11. децембра 2015. године 

 

У оквиру македонског предсједавања Централноевропском иницијативом у 

Скопљу је од 9. до 11. децембра 2015. године одржана годишња скупштина 

Парламентарне димензије Централноевропске иницијативе. Главне теме 

скупштине биле су ”Миграцијска криза као глобални проблем и изазов“ те 

међусобно повезивање регије Централноевропске иницијативе у контексту 

Европске уније”. Засједању је у име Парламентарне скупштине БиХ  

присуствовала Сенаида Бешлагић, секретарка Делегације. Током засједања 

одржани су и састанци  одбора те су изабрани предсједници и потпредсједници 

три одбора. На годишњем засједању ПДЦЕИ-ја учествовали су представници 

делегација националних парламената из Албаније, Аустрије, Босне и 

Херцеговине, Бугарске, Хрватске, Чешке, Мађарске, Италије, Црне Горе, 

Румуније, Србије, Словеније и Украјине као и представници Генералног 

секретаријата Централноевропске иницијативе у Трсту, Италији. Засједање је 

закључено усвајањем заједничког документа ПДЦЕИ-ја (Завршна декларација) 

којим су дате даље смјернице за рад у наведеним областима националним 

парламентима држава чланица Централноевропске иницијативе.  

 

Главни нагласци: У оквиру македонског предсједавања Централноевропском 

иницијативом 9. и 10. децембра 2015. године, у Парламенту Републике Македоније 

одржано је засједање парламентарне Скупштине Парламентарне димензије 

Централноевропске иницијативе. Главне теме расправа су биле: ”Миграцијска криза 

као глобални проблем и изазов“ те ”Међусобно повезивање регије Централноевропске 

иницијативе у контексту Европске уније”.  

Домаћин ове активности била је Делегација Парламента Македоније у Парламентарној 

димензији Централноевропске иницијативе коју је предводила шефица македонске 

делегације Јулијана Сиљановска. На састанку су учествовале делегације из 

националних парламената из Албаније, Аустрије, Босне и Херцеговине, Бугарске, 

Хрватске, Чешке, Мађарске, Италије, Црне Горе, Румуније, Србије, Словеније и 

Украјине као и представници Генералног секретаријата Централноевропске 

иницијативе у Трсту, Италији.  

Прије засједања Скупштине одржани су и састанци три општа комитета: за политичка, 

економска и питања културе, а били су посвећени темама миграција, сарадње у 

макрорегионалним стратегијама као и будућем проширењу Европске уније.  

Засједање Скупштине отворила је шефица македонске делегације у Парламентарној 

димензији Централноевропске иницијативе, Јулиана Сиљановска, која је истакла да је 

Македонији част да након 13 година поновно предсједава најстаријом регионалном 



 

иницијативом те је додала да је управо велики одзив делегација показатељ интереса 

земаља чланица за разговор о темама од заједничког интереса.  

Учесницима су се уводно обратили Трајко Вељаноски, предсједник Парламента 

Македоније, Ерик Черновиц, замјеник генералног секретара Централноевропске 

иницијативе, Марго Клестил Лефлер, помоћница генералног секретара ЦЕИ-ја. те 

Драганчо Апостоловски, замјеник националног координатора Македоније у 

Централноевропској иницијативи.  

У свом уводном излагању предсједник Парламента Македоније Трајко Вељаноски 

истакао је да су се од састанка Парламентарног одбора Централноевропске 

иницијативе, који је одржан у мају 2015. године у Скопљу, догодиле многе ствари које 

су забрињавајуће за све земље чланице те истовремено потврђују принцип да се само 

путем регионалне сарадње на високом институционалном нивоу могу заједнички 

ријешити проблеми с којима се суочавамо. Додао је да првобитно мисли на 

избјегличку кризу и све изазове, проблеме и пријетње које нам долазе или су већ овдје. 

Осврнуо се на трагичне догађаје у Паризу те истакао да управо то потврђује стварну 

опасност од тероризма који долази од тзв. исламске државе, што реално нема никакве 

везе са исламом као религијом. Нагласио је да је дужност сваке државе и владе да 

заштити своје грађане, али у исто вријеме, кроз заједничку сарадњу, допринесе 

глобалној борби против тероризма. Вељаноски је отворено нагласио да је Македонија 

од Европске уније до сада добила врло мало помоћи и средстава за рјешавање 

избјегличке кризе те је уједно апеловао на земље чланице ЦЕИ-ја које су државе 

чланице Европске уније да не допусте да се избјегличка криза рјешава парцијално тј. 

да се одређене земље носе саме са проблемима који произлазе из те кризе, истакавши 

да је солидарност принцип на којем се заснива модерна Европа те да су мир и 

безбједност нераздвојне категорије.  

Говорила је и Марго Клестил Лефлер, помоћница генералног секретара ЦЕИ-ја, која је 

истакла да су за Европу тренутно изузетно тешка времена и да се свакодневно 

суочавамо са низом изазова те да присуствује овом састанку како би дала подршку и 

потврдила преданост оперативним циљевима Централноевропске иницијативе.  

У оквиру расправе учесницима су се обратили Оливер Спасовски, министар за 

унутрашње послове Македоније, и Емира Мехмети, предсједница Одбора за европска 

питања Парламента Македоније. Министар унутрашњих послова Спасовски је истакао 

да избјегличка криза није неуспјех појединих земаља или Европе него неуспјех цијелог 

човјечанства јер проток људи који су присиљени да траже бољу будућност у другим 

земљама, изван своје домовине из једног или другог разлога, говори да се суочавамо с 

аглобалним неуспјехом због нерјешавања узрока миграцијских кретања. Избјеглице 

бјеже од сукоба, сиромаштва, дискриминације и очаја, те свим избјеглицама треба 

омогућити међународну заштиту. Спасовски је рекао да је сарадња земаља региона и 

цијеле међународне заједнице кључна за рјешавање тренутне кризе која поприма 

несагледиве размјере. Закључио је да су међународна сарадња и помоћ, благовремена 

размјена информација, редовно и несметано комуницирање те чести сусрети највиших 

тијела земаља које су погођене избјегличком кризом и међународних организација с 

циљем доношења заједничке одлуке која ће ићи у прилог свима кључ за очување 

националне безбједности сваке земље као и поштовање хуманог аспекта ситуације у 

којој се сви налазе.  

У расправи је такође истакнуто да се избјегличка криза показала као велики изазов за 

Европу и да се ниједна земља не може сама носити са посљедицама те да треба наћи 

рјешење на паневропском нивоу. Учесници су скренули пажњу и на недавне 

терористичке нападе који упућују на чињеницу да се сви суочавају са 

транснационалном пријетњом те да се сви заједно морају борити против тероризма. 



 

У другом дијелу засједања, као приоритет је издвојена потреба за даљим развојем 

саобраћајне инфраструктуре. Истакнута је важност улагања у друмски, жељезнички и 

ваздушни саобраћај те потреба за бржом реализацијом реформи и изградња кључних 

коридора. Наглашено је да ће пуна функционалност коридора омогућити бољу 

повезаност земаља и бржи привредни развој.  

Учесници су изразили задовољство темама одабраним за расправу, које су оцијенили 

као изузетно важним за безбједност и интеграцију региона и Европе.  

 

Закључно: Током засједања је истакнуто да је неопходно избјегличку кризу 

посматрати не само као регионални већ као европски и глобални проблем, па су земље 

чланице ЦЕИ-ја које су државе чланице ЕУ и њихове владе позване да предузму 

конкретне мјере како би се проблеми који произлазе из избјегличке кризе рјешавали 

заједнички. Наглашено је да се до рјешења може доћи прије свега заједничким 

синхронизованим дјеловањем, а да сваки једнострани потез може изазвати ланчану 

реакцију и проблеме земљама у региону. Такође је истакнута неопходност 

препознавања разлике између избјеглица које напуштају подручја захваћена ратом и 

економских миграната чији је циљ прије свега унапређење квалитета живота.  

Као један од закључака са годишњег засједања исказан је и став да ће интеграције 

земаља Западног Балкана у НАТО допринијети безбједности, миру и стабилности у 

региону и убрзању њиховог пута у чланство у Европској унији.  

Ово је уједно била и посљедња парламентарна активност македонског 

предсједавања Ценралноевропском иницијативом те је истакнуто да сљедеће 

године предсједавање преузима Босна и Херцеговина.  

На крају засједања усклађен је и усвојен текст Заједничке декларације ПДЦЕИ у којем 

су обједињени закључци и дате даље смјернице националним парламентима држава 

чланица Централноевропске иницијативе.   

Извјештај урадила:  

Сенаида Бешлагић  

секретарка Делегације Парламентарне скупштине БиХ у ЦЕИ-ју 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


